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ÚVODEM 

Tato studijní opora slouží jako distanční studijní text k předmětu Staroslověnština a sla-

vistika. Podává úvod do studia staroslověnštiny jakožto nejstaršího písemně doloženého 

slovanského jazyka. Tento jazyk ukazuje pozdní fázi praslovanštiny - společného prazá-

kladu slovanských jazyků, které jsou v této době písemně dosud nedoloženy. Staroslověn-

ština je tedy důležitá pro poznání nejstarších fází všech slovanských jazyků, včetně češtiny. 

Předpokládá se, že student pracující s touto oporou zvládl základní lingvistickou termi-

nologii a je tedy schopen bez potíží chápat odborné výklady. 

Veškerá látka je rozdělena na úseky koncentrované především na vybrané gramatické 

pasáže. Z praktických důvodů jsou mluvnické výklady založeny na výkladu látky tvaro-

slovné. Text kromě paradigmat přináší také ukázky staroslověnských textů. Jednotlivé 

lekce na sebe plynule navazují, ale student se může k jednotlivým ukázkám vracet, aby si 

ověřil gramatické pasáže probírané v jiných lekcích. 

V textu studenti narazí na různé distanční prvky. Seznam používaných distančních prvků 

je na konci studijního textu. 
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RYCHLÝ NÁHLED STUDIJNÍ OPORY 

 

V textu je nejdříve probrán význam staroslověnštiny pro studium češtiny a slovanských 

jazyků obecně, včetně gramatických zvláštností. Následuje přehled deklinace substantiv, 

adjektiv, zájmen a číslovek rozdělený do několika lekcí. Souběžně jsou také probírány slo-

vesné tvary a systém sloves. Opora končí stručným přehledem základních syntaktických 

jevů ve staroslověnštině. 

 



Význam studia staroslověnštiny a její typické rysy 

8 

 

1 VÝZNAM STUDIA STAROSLOVĚNŠTINY A JEJÍ TY-

PICKÉ RYSY 

RYCHLÝ NÁHLED LEKCE 

Obsahem této lekce je ukázat význam staroslověnštiny pro studium slovanských jazyků. 

Výklad rovněž podává typické rysy, kterými se staroslověnština jako nejstarší spisovný 

jazyk liší od současných jazyků slovanských. 

 

CÍLE LEKCE 

Student definuje význam staroslověnštiny pro studium slovanských jazyků. Popíše její 

vznik, pojmenuje a vysvětlí jevy typické pro staroslověnštinu. 

 

KLÍČOVÁ SLOVA LEKCE 

slovanské jazyky, Konstantin a Metoděj, hlaholice, cyrilice, jery, nosovky, souhláskové 

skupiny, deklinace, participia, aorist, imperfektum, adnominální dativ 

 

1.1 Staroslověnština v kontextu slovanských jazyků 

Slovanské jazyky dělíme na tři skupiny: jižní (bulharština, makedonština, srbština, chor-

vantšina, slovinština, černohorština); východní (ruština, ukrajinština, běloruština); západní 

(čeština, slovenština, lužická srbština, polština, kašubština, polabština).  

Staroslověnština patří ke slovanským jazykům jižním. Základ má bulharskomakedon-

ský. Je to jazyk knižní a jsoum jim psány nejstarší slovanské památky. Ve své další podobě, 

jako tzv. jazyk církevněslovanský, byl jazykem velké literatury a představitelem slovanské 

kultury. 

Každý, kdo se chce orientovat v historickém vývoji současných slovanských jazyků, 

musí poznat jejich starší vývojová stadia. Historická jazykověda nám ukazuje, že všechny 

slovanské jazyky jsou si navzájem podobné. Jejich příbuznost se projevuje jak v gramatické 
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stavbě, tak i ve společné slovní zásobě. Předpokládáme tedy, že slovanské jazyky se vyvi-

nuly z jednoho společného prajazyka nazývaného praslovanštinou. 

Praslovanštinu můžeme jen rekonstruovat, protože nemáme přímé prameny k jejímu po-

znání. Předpokládáme, že praslovanštinou hovořili Slované ve své pravlasti mezi Odrou a 

Dněprem mezi lety 400 - 800 n.l. Koncem prvního tisíciletí se praslovanština v důsledku 

stěhování slovanských kmenů rozpadá a přechází v nejstarší vývojová stadia jednotlivých 

slovanských jazyků. 

Staroslověnština je pozdní nářeční variantou praslovanštiny, přesněji bulharsko-make-

donského typu. Tato nářeční varianta byla upravena do formy spisovného jazyka. Je to 

jazyk, kterého použili Konstantin a Metoděj pro misijní účely na Velké Moravě v 9. století 

n.l. Původně byla staroslověnština oficiálním jazykem náboženského písemnictví, časem 

však překročila své původní určení a stala se nejen církevním, ale i úředním a literárním 

jazykem u většiny Slovanů. Postupně do sebe zahrnovala gramatické struktury různé teri-

toriální prvky a fungovala jako kulturní jazyk v různých místních variantách jako církevní 

slovantšina (ruská, česká, bulharská, charvátská, srbská a jiné redakce). 

KONTROLNÍ OTÁZKA 1 

Definujte pozici staroslověnštiny mezi slovanskými jazyky, její vznik a význam. 

 

1.2 Hlavní znaky staroslověnštiny cyrilometodějského období 

1. Přesné rozlišování jerů: jesmь "jsem", jesmъ "jsme". 

2. Přesné rozlišování nosovek: pętь "pět", pǫtь "cesta". 

3. Přesné rozlišování i a y : nom. pl. narodi "zástupy", ak. pl. narody. 

4. Za původní skupiny *tj, *kt má staroslověnština št, za původní *dj má žd. Západo-

slovanské jazyky z de mají c, dz/z, východslovanské pak č, dž/ž. Původní praslovan-

ské *svetja, noktь, medja se nám tak reflektuje jako: stsl. svěšta, noštь, mežda, česky 

svíce, noc, meze, rusky sveča, noč, meža.. 

5. Staroslověnština zachovává epentetické l ve skupinách pj, bj, mj, vj před samohlás-

kou: kupljǫ "koupím" ke kupiti, ljubljǫ "miluji" ke ljubiti, lovljǫ "lovím" k loviti. 

6. Za původní souhláskovou skupinu kv, gv má staroslověnština cv, dzv stejně jako slo-

vanské jazyky jižní a východní. Západní slovanské jazyky naopak tuto skupinu za-

chovávají: stsl. cvětъ, dzvězda, slovinsky cvet, zvezda, rusky cvet, zvezda, česky květ, 

hvězda, polsky kwiat, gwiazda. 

7. Za původní skupinu tl, dl má staroslověnština pouhé l: plelъ, kralъ oproti českému 

pletl, kradl. Stejný stav, jako ve staroslověnštině, je znám z východoslovanských a 

jihoslovanských jazyků. Západoslovanské jazyky původní tl, dl zachovávají. 
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8. Staroslověnština zachovává původní nestažené tvary některých koncovek, např. v 

instr. sg. a-/ja-kmenů: ženojǫ, dušejǫ. 

9. Staroslověnština zachovává tvary konsonantické deklinace, např. n-kmenů (nom. sg. 

kamy, gen. sg. kamene; s-kmenů tělo - tělese, atd. 

10. Staroslověnština zachovává deklinaci zájmena sь "tento". 

11. Zachovány jsou nestažené tvary složeného skloňování adjektiv, např. nom. sg.  no-

vyjь, novaja, novoje, gen. sg.  novajego, novyję, novajego. 

12. Zachovány jsou jmenné tvary participijí, např. nom. sg. mask. participia prézenta 

aktiva nesy, vedy, miny, dvigny (v západoslovanských a východoslovanských jazy-

cích jsou zde tvary zakončené na -a, např. česky nesa, veda, mina, zdvihna). 

13. Instrumentál sg. maskulina a neutra o-kmenů má ve staroslověnštině zakončení na -

omь: rabomь, bogomь, lětomь. Západo- a východoslovanské jazyky mají však za-

končení -ъmь, které se vyvíjí na -em: česky bohem, létem. Tyto rozdílné koncovky 

vznikly v důsledku vlivu u-kmenů. 

14. Staroslověnština zachovává starobylé tvary aoristové a nestaženého imperfekta. 

Dále zachovává zvláštní tvary kondicionálové bimь "byl bych", bi, bi, bimъ, byste, 

bǫ, např. ašte bimь vědělъ "kdybych byl věděl". 

15. Tvary 2. os.sg. ind. préz. a 3. os. sg. ind. préz. tematických sloves mají zakončení -

ši, - tъ, např. vedeši, vedetъ, oproti ostatním slovanským jazykům, kde předpoklá-

dáme původní -šь, -tь. 

16. Staroslověnština má adnominální dativ ve stejné funkci jako genitiv nebo přivlast-

ňovací zájmeno: otъpuštenьje grěchomъ "odpuštění hříchů", bratrъ mi "můj bratr". 

17. Absolutní dativ ve staroslověnštině je obdobou latinského absolutního ablativu nebo 

řeckého absolutního genitivu. Klade se tam, kde jsou podměty věty vedlejší a hlavní 

rozdílné: sъšьdъšu že jemu sъ gory, vъ slědъ jego idǫ narodi mъnodzi "když sestou-

pil z hory, následovaly ho mnohé zástupy". 

1.3 Slovanské písmo 

Staroslověnština se v nejstarších památkách objevuje ve dvojím písmu. Buď je psána 

písmem hlaholským (hlaholicí) nebo cyrilicí. Staré prameny mluví jen o písmě jednom a 

všechny jej spojují se jménem Konstantinovým. Hlaholice je písmo starší, které vytvořil 

sám Konstantin. Cyrilice je pak odvozena od řeckého písma. Vznikla a rozšířila se v době 

bulharského cara Symeona (890-927). 

Od 20. století je přijata zásada pořizovat edice hlaholských textů nikoliv v původní po-

době, ale v cyrilské transkripci. Znalost cyrilice je totiž ve světě mnohem větší, protože 

některé slovanské národy (východoslovanské, makedonština, bulharština, srbština) uprave-

nou cyrilici používají jako písemný systém. 
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KONTROLNÍ OTÁZKA 2 

Definujte hlavní znaky staroslověnštiny cyrilometodějského období a srovnejte je se 

současnou češtinou.  

 

1.4 Cyrilská abeceda 

/a/, /b/, /v/, /g/, /d/, /e/,/ž/,/dz/,/z/,,  

/i/,/i/,/ď/,/k/,/l/,/m/,/n/,/o/,/p/,/r/,/s/,/t/,/u/,

/f/,/ch/,/o,  řec. w/,/št/,/c/,/č/,/š/,/u redukované, /,, , 

/y/,/i redukované/, /ě/,/ju/, /ja/,/je/,/ę/, /ǫ/, /ję, /,/jǫ /, 

/ks, řec. ξ/,Y /ps, řec. ψ/, /f, řec. θ/,/i, v, řec. υ/. 

Poznámky k výslovnosti jednotlivých znaků. 

1.  a jejich prejotované varianty  označují nosové samohlásky, které vy-

slovujeme jako ę, ǫ a prejotované ję, jǫ. 

2. se vyslovuje jako české "e", ale na začátku slov a slabik jako "je" : 

"jestъ" "znamenije". Výjimkou jsou slova přejatá z řečtiny, 

např."eterъ" (nějaký). 

3. Znak "jať" čteme buď jako "ě" nebo "ja". Jako "ja" čteme tento znak na počátku 

slov a slabik:  "jako", "jamь",  "marija". V cyrilici se podle výslov-

nosti rozlišují znaky  a . 

4. Znak  označuje palatální g v několika slovech řeckého původu: = ř. 

ἄγγελος. Vyslovujeme přibližně jako "ď". 

SAMOSTATNÝ ÚKOL 







 
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SHRNUTÍ LEKCE 

V této lekci byla uvedena pozice staroslověnštiny mezi slovanskými jazyky a zdůrazněn 

její přínos pro studium češtiny a jiných slovanských jazyků. Byly vyjmenovány typické 

znaky klasické staroslověnštiny cyrilometodějského období a probrána cyrilská abeceda. 
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2 GRAMATICKÉ KATEGORIE JMEN, O-KMENY MASKU-

LIN, O-KMENY NEUTER, PRÉZENTNÍ TVARY ATEMA-

TICKÉHO SLOVESA PRÉZENTNÍ TVARY TEMA-

TICKÝCH SLOVES 1. TŘÍDY 

RYCHLÝ NÁHLED LEKCE 

Obsahem této lekce je podat základní informace o gramatických kategoriích jmen ve 

staroslověnštině a uvést studenta do skloňování produktivních deklinací o-kmen maskulin 

a neuter. Zároveň jsou jako základní slovesné tvary uvedeny prézentní formy sloves byti a 

1. třídy tematických sloves. 

 

CÍLE LEKCE 

Student definuje gramatické kategorie staroslověnských jmen. Vyjmenuje základní de-

klinační tvary o-kmenů a umí časovat sloveso byti a tematická slovesa 1. třídy v prézentu. 

 

KLÍČOVÁ SLOVA LEKCE 

pád, číslo, kmeny, substantiva, sloveso byti, tematická slovesa, atematická slovesa, o-

kmeny, deklinace, prézens 

 

2.1 Gramatické kategorie jmen 

Substantivům, zájmenům a adjektivům je společná gramatická kategorie čísla (singulár, 

plurál a duál). Některé druhy slov kategorii čísla nerozlišují, např. reflexivní zájmeno, tá-

zací zájmena kъto, čьto, většina základních číslovek, pluráalia nebo singularia tantum, 

např. vrata, jasli, trьnьje, kamenьje nebo duálové číslovky dъva, oba. 

Staroslověnština zachovává duál (z moderních slovanských jazyků ho má jen lužická 

srbština a slovinština). Duál původně označoval předměty vyskytující se v páru, např. rǫcě, 

nodzě, oči, uši. Ve staroslověnštině je původní párový duál nejen zachován, ale také boha-

těji rozšířen. Duál se zde užívá při počítání jakékoliv dvojitosti. Na zachování a rozvoji 
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duálu ve staroslověnštině působil vzor řečtiny včetně analogického zpravidelnění grama-

tického systému. 

Staroslověnské skloňování je čtverého typu: 

1. skloňování jmenné (substantiva, jmenná adjektiva a jmenná participia), základní čís-

lovky mimo číslovky 1 a 2);  

2. skloňování rodových zájmen a některých číslovek 

3. skloňování zájmen osobních 

4. skloňování složené (složená adjektiva, složená participia, řadové číslovky) 

Staroslověnština má sedm pádů: nominativ, genitiv, dativ, akuzativ, vokativ, lokál, in-

strumentál. U feminin je v plurálu vždy stejný nominativ, akuzativ a vokativ. U neuter je 

stejný nominativ, akuzativ a vokativ všech čísel. V duálu jsou však rozlišeny jen tři formy, 

jedna pro nominativ-akuzativ-vokativ, druhá pro genitiv-lokál, třetí pro dativ-instrumentál. 

2.2 Kategorie rodu 

U jmen se rozeznává trojí rod: maskulinum, femininum a neutrum. Rod se projevuje u 

substantiva také na tvaru adjektiva nebo zájmena stojícího při substantivu. 

2.3 Rozdělení substantiv 

Substantiva můžeme dělit podle rodu, ale ve staroslověnštině dáváme přednost dělení 

podle původního zakončení kmene, které se zde ještě stále projevuje, napři. v instrumentálu 

plurálu o-kmenů maskulin rab-o-mь oproti u-kmenovému syn-ъ-mъ (původní krátké *u 

přešlo v ъ.) 

KONTROLNÍ OTÁZKA 3 

Srovnejte gramatické kategorie substantiv ve staroslověnštině a v současné češtině. 

 

2.4 O-kmeny maskulin 

Vzor: 

 Sg.    Pl.    Du. 

N.  otrok    

G.       
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D.       

A.       

V.       

Lok.       

Instr.        

Podle tohoto vzoru se skloňují maskulina o-kmeny zakončená v nominativu singuláru 

na -ъ pro tvrdém konsonantu a v genitivu zakončená na -a, např. rodъ "pokolení", dymъ, 

učenikъ, zǫbъ "zub", atd. U některých substantiv zakončených na veláru k, g, ch dochází v 

některých klíčových pádech k palatalizacím. Tyto změny jsou již praslovanského původu. 

Staroslověnština je zachovává, v moderních slovanských jazycích byly většinou odstraněny 

analogií. 

Ve vokativu singuláru dochází ke změnám k>č (prorokъ - proroče), g>ž (bogъ - bože), 

ch >š (duchъ - duše). 

V lokálu singuláru, nominativu-vokativu plurálu a v lokálu singuláru dochází ke změ-

nám k >c (proroci), g >dz/z (bozi), ch >s (dusi). 

KONTROLNÍ OTÁZKA 4 

Co jsou palatalizační změny a kde se v deklinaci projevují? Máme podobné změny za-

chovány i v české deklinaci? 

 

SAMOSTATNÝ ÚKOL 

Podle vzoru vyskloňujte substantiva: otrokъ, měchъ, bogъ, vlьkъ, kozьlъ. 

 

2.5 O-kmeny neuter 

Vzor: 

 Sg.    Pl.    Du. 

N. léto      
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G.        

D.       

A.       

V.       

Lok.       

Instr.        

Podle tohoto vzoru se skloňují o-kmenová neutra zakončená v nominativu singuláru na 

-o po tvrdém konsonantu a v genitivu singuláru zakončená na -a, např. igo "jho", męso, 

čislo, ralo, blato. 

Stejně jako u o-kmenů maskulin, i zde dochází k palatalizačním změnám u substantiv 

zakončených na veláru. V lokálu singuláru, lokálu plurálu a v nominativu-akuzativu-voka-

tivu duálu dochází ke změnám k >c (věko - věcě - věcěchъ - věcě), g >dz/z (igo - idzě - 

idzěchъ - idzě). 

KONTROLNÍ OTÁZKA 5 

K kterému českému vzoru patří staroslověnská neutra o-kmeny? 

 

SAMOSTATNÝ ÚKOL 

Podle vzoru vyskloňujte substantiva: igo, čislo, běstvo, bogatьstvo, maslo, věko. 

 

2.6 Staroslověnské sloveso 

Staroslověnská slovesa můžeme rozdělit na dvě skupiny: slovesa atematická a slovesa 

tematická. Atematická slovesa nemají kmenotvorný sufix. Koncovky prézentu se připojují 

bezprostředně ke slovnímu základu. Atematická slovesa jsou nepočetná, ve staroslověn-

štině je jich pouze pět: byti "být", dati "dát", jasti "jíst", věděti "vědět", iměti "mít".  Tema-

tická slovesa mají prézentní kmen zakončen na samohlásku. Dělí se do čtyř tříd a budou 

postupně probírána v jednotlivých lekcích. 
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2.6.1 ATEMATICKÉ SLOVESO  V PRÉZENTU 

Os. Sg.    Pl.    Du. 

1.  jsem     

2.         

3.       

Záporné tvary v prézentu: 

.  

Záporný infinitiv: . 

KONTROLNÍ OTÁZKA 6 

Vysvětlete základní rozdíly ve tvarech slovesa byti ve staroslověnštině a češtině. 

 

2.7 Tematická slovesa 1. třídy. 

Tematická slovesa první třídy mají v prézentním kmeni kmenotvorný sufix -e- (nebo -

o- v první osobě singuláru a třetí osobě plurálu). Prézentní kmen nejsnáze dostaneme odtr-

žením koncovky 3. osoby singuláru: nes-e-tъ >nes-e-. Slovesa první třídy se dělí do dvou 

skupin podle zakončení infinitivního kmene. Infinitivní kmen poznáme tak, že odtrhneme 

infinitivní koncovku: nes-ti >nes-. 

KONTROLNÍ OTÁZKA 7 

Jak poznáme infinitivní a prézentní kmen sloves v češtině? Srovnejte se staroslověnšti-

nou a uveďte rozdíly. 

 

2.7.1 1.A. TŘÍDA 

Infinitivní kmen je roven kořeni. 

Vzor:nést 
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Os. Sg.    Pl.    Du. 

1.         

2.         

3.       

U některých sloves dochází ke změnám. 

Slovesa s kořenem zakončeným na d/t mění před infinitivní koncovkou d/t na s: vedǫ, 

vedeši, vesti; pletǫ, pleteši, plesti.  

Některá slovesa mají rozdílné stupně ablautu v prézentním a infinitivním kmeni: mьrǫ, 

mьreši, mrěti "mřít", čьtǫ, čьteši, čisti "číst". 

Slovesa s kořenem zakončeným na veláru dávají v kombinaci -gt-, -kt- staroslověnské -

št-: *mogti >mošti "moci", *rekti >rešti "říci". V prézentu pak před předními vokály do-

chází k palatalizaci: mogǫ - možeši, rekǫ - rečeši. 

U slovesa iti "jít" došlo ke zjednodušení -dt- >-t (*idti >iti). Původní -d- je však zacho-

váno v prézentu: idǫ, ideši.. 

2.7.1 SLOVESA 1. B. TŘÍDY 

Infinitivní kmen se rovná kořeni rozšířenému o sufix -a-, např. zъv-a-ti (zov-ǫ, zov-e-

ši). 

Vzor:zvát 

Os. Sg.    Pl.    Du. 

1.        

2.         

3.       

Pro slovesa této třídy je typické střídání ablautu v kořeni: zъvati - zovǫ, bьrati - berǫ. 

Sloveso gъnati má zároveň palatalizovaný kořen v prézentu: ženǫ. 

KONTROLNÍ OTÁZKA 8 

Uveďte příklady ablautu u českých sloves 1. třídy. 
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SAMOSTATNÝ ÚKOL 

Písemně časujte slovesa 1.A. třídy: nesti, rešti, vrěšti, mrěti, pluti, čisti, 

Písemně časujte slovesa 1.B. třídy: dьrati, gъnati, pьrati, pьsati, žьdati. 

 

SAMOSTATNÝ ÚKOL 

Rozeberte ukázku textu z Života Konstantinova a vyhledejte substantiva o-kmeny a 

tvary slovesa byti. 

d+ cjkezmcwä uhflä ,ä võöm tnthm6 lj,hjhjlmz+ b ,jufn+6 
bvtzmvm kmd+6 ghälhmöå cfz+ lhõufhmcr+b gjl+ cnhfnbujv+7  ,ä 
öt ,kfujdähmz+6 c+ühfzæ• dmc• pfgjdälb ,jöm• bcgkmzm6 ærj 
bzjulf ïjd+7 öbds öt c gjlheöm-vm cdjbvm6 hjlb ctlvm 
jnhjxån+6 jn+ zbü+öt ,äfit vkfläb ctlv+b6 rjzcnfznbz+ 
aïkjcja+6 zfcnfdzbr+ b exbntkˉm zfim7 

 

SHRNUTÍ LEKCE 

V této lekci student poznal základní gramatické kategorie staroslověnských substantiv. 

Lekce podává základní deklinační paradigmata produktivní staroslověnské deklinace o-

kmenů maskulin a neuter. Dále uvádí do tvarů prézentu atematických a tematických sloves, 

přičemž v této lekci jsou uvedeny typické rysy tematických sloves 1. třídy. 
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3 SKLOŇOVÁNÍ A-KMENŮ, JMENNÉ SKLOŇOVÁNÍ AD-

JEKTIV, MASKULINA A NEUTRA JO- A ЬJO- KMENY, 

TEMATICKÁ SLOVESA 2. A 3. TŘÍDY 

RYCHLÝ NÁHLED LEKCE 

Obsahem této lekce je podat základní informace o staroslověnské produktivní deklinaci 

a-kmenů. S ohledem na obsah předchozí lekce je vysvětleno skloňování jmenných adjektiv. 

Gramatický výklad dále pokračuje přehledem měkké deklinace jo- a ьjo-kmenů. Z tematiky 

sloves se pokračuje v přehledu tematických sloves, přičemž v této lekci je uvedeno časo-

vání sloves 2. a 3. třídy v prézentu. 

 

CÍLE LEKCE 

Student definuje podstatu a- kmenů, jo- a ьjo- kmenů a umí je v textu poznat. Vyjmenuje 

základní deklinační tvary těchto deklinací a umí časovat tematická slovesa 2. a 3.. třídy v 

prézentu. 

 

KLÍČOVÁ SLOVA LEKCE 

pád, číslo, kmeny, substantiva, tematická slovesa, , a-kmeny, jo- a ьjo- kmeny, dekli-

nace, prézens 

 

3.1 A-kmeny 

Vzor: 

 Sg.    Pl.    Du. 

N. žena       

G.        

D.        
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A.       = N. 

V.       = N. 

Lok.       = G. 

Instr.       = D. 

K této deklinaci náleží jednak feminina, jednak maskulina. V nominativu singuláru jsou 

zakončena na -a po tvrdém konsonantu, v genitivu singuláru pak na -y. Deklinace obsahuje 

zvláště četná feminina, např. ryba, rǫka, glava, vьdova, čistota, cěna... Podle této deklinace 

skloňují také některá maskulina, např. sluga, vojevoda, vladyka. 

Rovněž v této deklinaci dochází k palatalizačním změnám u substantiv zakončených v 

kořeni na veláru. V dativu a lokálu singuláru a v nominativu - akuzativu - vokativu duálu 

dochází k změnám k >c (rǫka - rǫcě), g >dz/z (noga - nodzě), ch > s (mucha - musě). 

KONTROLNÍ OTÁZKA 9 

Srovnejte skloňování a-kmenů ve staroslověnštině a v současné češtině. 

 

SAMOSTATNÝ ÚKOL 

Písemně skloňujte substantiva: ryba, sluga, rǫka, gospoda, vojevoda, cěna. 

 

3.2 Jmenné skloňování adjektiv 

Jmenná adjektiva tvrdá mají stejné zakončení, jako a-kmeny a o-kmeny. Skloňují se 

tedy stejně, jako tato substantiva, např. dobra žena, dobrъ rabъ, dobro lěto. 

KONTROLNÍ OTÁZKA 10 

Máme v češtině dochována jmenná adjektiva? Jak se skloňováním liší od staroslověn-

ských tvarů? 
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3.3 Jo-kmeny maskulina 

Vzor: 

 Sg.    Pl.    Du. 

N. muž      

G.        

D.        

A.       = N. 

V.       = N. 

Lok.       = G. 

Instr.       = D.  

Podle tohoto vzoru se skloňují substantiva zakončená na -ь po měkkém konsonantu, 

která mají v genitivu singuláru koncovku -a. Patří sem např. ratajь, rybarь, prijatelь, 

cěsarь, konь. Substantiva otьcь a kъnędzь mají odlišný vokativ singuláru otьče, kъnęže. 

KONTROLNÍ OTÁZKA 11 

Substantiva jo-kmeny jsou v češtině reflektována jako substantiva vzoru muž a stroj. 

Jaký je rozdíl v pádových tvarech mezi češtinou a staroslověnštinou? 

 

SAMOSTATNÝ ÚKOL 

Písemně skloňujte substantiva: rybarь, bojь, gradьcь,otьcь, cěsarь, prijatelь. 

 

3.4 ьjo-kmeny maskulina 

Vzor:  

 Sg.    Pl.    Du. 

N. los      
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G.        

D.       

A.       = N. 

V.       = N. 

Lok.      = G. 

Instr.      = D. 

Tato deklinace obsahuje substantiva, u nichž před sufixem -jo- předcházel měkký jer. V 

důsledku opisování reflektující výslovnost se původní -ьjo- měnilo na -ьjь, -ьi/-ii. Dekli-

nace tedy odráží různé způsoby zapsání: žrěbьi, žrěbii. Podle tohoto vzoru se skloňují sub-

stantiva přejatá z řečtiny, např.  

KONTROLNÍ OTÁZKA 12 

Ke které české deklinaci patří staroslověnská substantiva výše uvedené deklinace? 

 

SAMOSTATNÝ ÚKOL 

Písemně skloňujte substantiva: grigorii, sǫdii, methodii. 

 

3.5 jo-kmeny neutra 

Vzor: 

 Sg.    Pl.    Du. 

N. synagóga     

G.        

D.      

A. = N.    = N.    = N. 
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V. = N.    = N.    = N. 

Lok.      = G. 

Instr.      = D. 

Podle této deklinace se skloňují substantiva zakončená v nominativu singuláru na -e po 

měkké souhlásce. Patří sem například substantiva poľe, mor´e, lože, dále řada substantiv 

odvozených sufixem -ьje, např. veselьje, viděnьje a jiná. 

KONTROLNÍ OTÁZKA 13 

Jaký je rozdíl mezi touto staroslověnskou deklinací a českými tvary? 

 

SAMOSTATNÝ ÚKOL 

Písemně skloňujte substantiva:  polje, morje, lože. 

 

3.6 ьjo-kmeny neutra 

Vzor: 

 Sg.    Pl.    Du. 

N.A.V.znamení    

G.      

D.      

Lok.     = G. 

Instr.     = D. 

Stejně jako u maskulin, také u těchto kmenů před sufixem -jo- předcházel měkký jer. V 

důsledku opisování reflektující výslovnost se původní -ьjo- měnilo na -ьjь, -ьi/-ii. 
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SAMOSTATNÝ ÚKOL 

Písemně skloňujte substantiva kamenьje a dǫbьje. 

 

3.7 Tematická slovesa 2. třídy 

Vzor: pohnout, zdvihnout 

Os. Sg.    Pl.    Du. 

1.       

2.       

3.       

Tematická slovesa 2. třídy se dělí do dvou podskupin. Třída 2A obsahuje slovesa s ko-

řenem zakončeným na konsonant: dvig-nǫ-ti. Třída 2B obsahuje slovesa zakončená v ko-

řeni na vokál: mi-nǫ-ti. 

KONTROLNÍ OTÁZKA 14 

Jak se liší staroslověnská tematická slovesa 2. třídy od stejné třídy sloves v češtině? 

 

SAMOSTATNÝ ÚKOL 

Písemně časujte slovesa: stignǫti, kǫsnǫti, rinǫti. 

 

3.8 Tematická slovesa 3. třídy 

Tato slovesa se dělí na dvě třídy.  

Třída 3A obsahuje slovesa, jejichž infinitivní kmen není zakončen na specifickou pří-

ponu, např. zna-ti. 

Vzor: znát, vědět 
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Os. Sg.    Pl.    Du. 

1.        

2.        

3.        

Třída 3B obsahuje slovesa, jejichž infinitivní kmen je rozšířen o sufix -a, např. lajǫ, 

laješi, laj-a-ti. 

Vzor: lát 

Os. Sg.    Pl.    Du. 

1.         

2.        

3.          

Do této podtřídy patří také slovesa s kořenem zakončeným na konsonant. Pokud je to 

velára, dochází ve tvarech před předním vokálem k palatalizaci: 

Vzor: plakat 

Os. Sg.    Pl.    Du. 

1.        

2.        

3.        

KONTROLNÍ OTÁZKA 15 

Jaké jsou zvláštnosti 3. třídy staroslověnských tematických sloves oproti 3. třídě sloves 

českých? 
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SAMOSTATNÝ ÚKOL 

Písemně časujte slovesa: glagolati, ljubiti, loviti, piti, gniti, věrovati. 

 

SAMOSTATNÝ ÚKOL 

Rozeberte ukázku z Života Konstantinova s ohledem na probrané učivo v předchozích 

dvou lekcích: 

ctlvb öt kän+ cs jnhjr+ dblä c+z+ b6 gjdälf• jnmwe b 
vfnthb6 htxt ærjΩ cnhfnbu+6 c+,mhfd+ dmc• lädbwå zfituj uhflf6 
htxt r+ vmzäΩ bp,thb ct,ä jn+ zbü+6 œöt üjintib6 gjlheöm- b 
zf gjvjom c+dhmcnm ct,ä7 fp+ öt6 c+ukålfd+ b c+vjohm dmcäü+6 
dbläü+ -lbzõ rhfcmzäbiõ dmcäü+ kbwtvm6 cdmnåoõ cå b 
erhfitzõ dtkmvb vjzbcns pkfns b ,bchjvm b dmc-œ rhfcjnjœ6 -
böt ,ä bvå cjaïf7 nõ bp,mhfü+7 

 

SHRNUTÍ LEKCE 

V této lekci byl podán výklad skloňování a-kmenů, měkkých jo- a ьjo-kmenů substantiv. 

Dále pokračoval výklad tematických tříd sloves, v této lekci byly probrány typické rysy 

sloves 2. a 3. třídy. 
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4 SKLOŇOVÁNÍ JA-KMENŮ SUBSTANTIV A ADJEKTIV, 

SKLOŇOVÁNÍ ЬJA-KMENŮ, SKLOŇOVÁNÍ I-KMENŮ, 

TEMATICKÁ SLOVESA 4. TŘÍDY, AORIST 

RYCHLÝ NÁHLED LEKCE 

Obsahem této lekce je podat základní informace o staroslověnské produktivní měkké 

deklinaci ja-, ьja-kmenů a i-kmenů. S ohledem na obsah předchozí lekce je vysvětleno 

skloňování jmenných adjektiv. Gramatický výklad dále pokračuje přehledem tematických 

sloves 4. třídy. Z gramatických kategorií sloves je probrán minulý čas aorist. 

 

CÍLE LEKCE 

Student definuje podstatu ja- kmenů, ьja- kmenů a i-kmenů a umí jejich tvary v textu 

poznat. Vyjmenuje základní deklinační formy těchto deklinací a umí časovat tematická slo-

vesa 4. třídy v prézentu. Umí vytvořit a pozná aorist. 

 

KLÍČOVÁ SLOVA LEKCE 

pád, číslo, kmeny, substantiva, tematická slovesa,  ja-kmeny, ьja- kmeny, i-kmeny, de-

klinace, prézens, aorist 

 

4.1 Ja-kmeny 

 Vzor: 

 Sg.    Pl.    Du. 

N. duše       

G.        

D.        

A.       = N. 
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V.       = N. 

Lok.       = G. 

Instr.       = D.  

Podle tohoto vzoru se skloňují zvláště feminina zakončená na -a v nominativu singuláru 

po měkkém konsonantu a v genitivu singuláru zakončená na -e, např. volja, vonja, večerja, 

dále substantiva odvozená sufixem -ica, papř. děvica, starica, desnica. Patří sem také ně-

která maskulina, např. junoša, ubijьca. 

Některá feminina jsou zakončená na sufix -ynja s pravopisnou variantou -yni, např. 

rabyni, bogyni, pustyni. 

KONTROLNÍ OTÁZKA 16 

Srovnejte skloňování ja-kmenů ve staroslověnštině a v současné češtině. 

 

SAMOSTATNÝ ÚKOL 

Písemně skloňujte substantiva: zemlja, volja, ovьca, pritъča, straža, mrěža. 

 

4.2 ьja-kmeny 

 Vzor: 

 Sg.    Pl.    Du. 

N. had      

G.        

D.       

A.       = N. 

V.       = N. 

Lok.      = G. 

Instr.      = D. 
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Substantiva této deklinace jsou feminina nebo maskulina, v nominativu singuláru častěji 

zakončená na -ьji, -ii, např. ladьji, lanьji, balьji, sǫdьji.  

SAMOSTATNÝ ÚKOL 

Písemně skloňujte substantiva: vlasfimija, vitanija, bratrija, marij, větii, sokačii. 

 

4.3 Jmenné skloňování měkkých adjektiv 

Jmenné skloňování jo- a ja-kmenových adjektiv je shodné se skloňováním substantiv 

příslušných rodů, např. pěšь, -a, -e "pěší" se skloňuje stejně jako mǫžь, duša, sьnьmište. 

KONTROLNÍ OTÁZKA 17 

Jak se liší tvary této deklinace ve staroslověnštině a v češtině? 

 

SAMOSTATNÝ ÚKOL 

Písemně skloňujte: rabъ ništь, žena pěša. 

 

4.4 I-kmeny 

 Vzor: 

 Sg.    Pl.    Du. 

N. kost       

G.        

D.        

A.       = N. 

V.       = N. 
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Lok.       = G. 

Instr.       = D.  

K tomuto skloňování náleží jednak maskulina, jednak feminina, která jsou v nominativu 

singuláru zakončena na -ь po tvrdé souhlásce, v genitivu singuláru pak zakončená na -i. 

Feminin je značný počet, patří sem např. substantiva vьsь, solь, pěsnь, myslь atd. Mas-

kulin je málo, např. golǫbь, gospodь, gostь, pǫtь, tatь, črьvь.  

Maskulina a feminina se skloňují stejně, rozdil je pouze v instrumentálu singuláru: 

kostьjǫ x pǫtьmь a v nominativu plurálu: kosti x pǫtьje. 

KONTROLNÍ OTÁZKA 18 

Podle kterého vzoru se v češtině skloňují původní i-kmeny maskulina? 

 

SAMOSTATNÝ ÚKOL 

Písemně skloňujte substantiva: myslь, vьsь, branь, prijaznь, solь, radostь 

 

4.5 Tematická slovesa 4. třídy 

Slovesa 4. třídy mají v prézentu kmenotvorný sufix -i. Dělí se na dvě třídy.  

Třída 4A má infinitivní kmen rovněž rozšířen o sufix -i-. 

Vzor: prosit 

Os. Sg.    Pl.    Du. 

1.        

2.        

3.        
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Třída 4B má infinitivní kmen rozšířen buď o sufix -ě-: trp-ě-ti nebo o sufix -a-: drž-a-

ti. 

Vzor: = trpět 

Os. Sg.    Pl.    Du. 

1.        

2.        

3.        

V prézentních tvarech dochází u sloves 4. třídy k měkčení kořenového konsonantu: pro-

siti-prošǫ, trpiti - trpljǫ. 

Zvláštním případem je sloveso   "chtít, hodlat", jehož časování kolísá mezi 3. a 

4. třídou:  

KONTROLNÍ OTÁZKA 19 

Jak se liší časování sloves 4. třídy v prézentu ve staroslověnštině a v češtině? Všímejte 

si rozdílných koncovek. 

 

SAMOSTATNÝ ÚKOL 

Písemně časujte slovesa: chvaliti, velěti, kričati, běžati, slyšati, prositi. 

 

4.6 Aorist 

Aorist byl minulý prostý čas. Užívalo se ho k vyjádření minulého neprůvodního děje. 

Ve vypravování vyjadřuje postup dění a hotový děj. Tvořil se jak od dokonavých, tak od 

nedokonavých sloves. Ve slovanských jazycích aorist většinou zanikl, zachoval se jen v 

bulharštině, makedonštině a lužické srbštině. Býval nahrazován opisným perfektem. 

Ve staroslověnštině existovaly tři typy aoristů. Jejich názvy vycházejí z přítomnosti 

nebo nepřítomnosti sufixu -s- (řecky sigma), který se připojuje k infinitivnímu kmeni. Ao-

rist asigmatický sufix -s- nemá, koncovky se připojují přímo k infinitivnímu kmeni. Aorist 

sigmatický má sufix -s-, k němuž se pak připojují příslušné osobní koncovky. 
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4.6.1 AORIST ASIGMATICKÝ 

Tvořil se pouze od sloves 1A a 2A třídy, jejichž infinitivní kmen nebo kořen slova končí 

na souhlásku. Má tyto koncovky: 

Os. Sg.   Pl.   Du. 

1.       

2.        

3.         

Např. Končí-li ko-

řen na veláru, dochází v příslušných osobách před předním konsonantem k palatalizaci: 

 

4.6.2 AORIST SIGMATICKÝ STARŠÍ 

Tento aorist má infinitivní kmen rozšířen o -s-, které se po r,u,k,i mění v -ch-. Zároveň 

u některých sloves 1. třídy dochází ke zdlouženému stupni ablautu v kořeni. Např. nes-ti > 

nēs-s-ь >něsъ; rekti >rēk-s-ъ >rěchъ. 

Koncovky aoristu sigmatického staršího 

Os. Sg.   Pl.   Du. 

1.     

2.      -0      

3.      -0      

Druhá a třetí osoba singuláru má tvary aoristu asigmatického. 

Obtížné je tedy např. sloveso :

() 

4.6.3 AORIST SIGMATICKÝ MLADŠÍ 

Tvoří ho opět jen slovesa 1. a 2. třídy s kořenem zakončeným na souhlásku. Kmen je 

rozšířen o sufix -o-. 
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Os. Sg.   Pl.   Du. 

1.      

2.   -      

3.   -       

Například:  

 





Některá slovesa mohou mít všechny tři aoristy, například sloveso 

 

KONTROLNÍ OTÁZKA 20 

V čem jsou zvláštnosti tvoření aoristu sigmatického staršího? 

 

SAMOSTATNÝ ÚKOL 

Vytvořte aoristové tvary u následujících sloves: chvaliti, bьrati, vesti, glagolati. 

 

SAMOSTATNÝ ÚKOL 

Rozeberte ukázku z Života Konstantinova s ohledem na probrané učivo v předchozích 

lekcích. 

cksifd+if öt ckjdtcf cb6 hjlbntkæ -uj häcnt r+ z-veΩ csze6 
ühfzb pfrjz+ jnmwf cdjtuj b zt jn+dhmqb zfrfpfzmæ vfntht cdj-•6 
cdänbkmzbr+ ,j pfgjdälm pfrjze b cdän+7 hmwb ghävõlhjcnbΩ 
ctcnhf vb ,õlb6 f võlhjcnm pzf-võ ct,ä c+ndjhb7 cmæ-n+ ,j 
ghävõlhjcnm gfxt ckzwf (ckmzmwf)7 b fot ghbdtltib œ ct,ä bvänb 
gjlheöm-6 nj jn+ v+zjuf p+kf bp,fdbib cå -œ7 
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SHRNUTÍ LEKCE 

V této lekci byl podán výklad skloňování měkkých ja- a ьjo-kmenů a i-kmenů substan-

tiv.. Dále pokračoval výklad tematických tříd sloves, v této lekci byly probrány typické 

rysy sloves 4. třídy. Z gramatických kategorií sloves bylo uvedeno tvoření a použití aoristu. 
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5 SKLOŇOVÁNÍ U-KMENŮ, SKLOŇOVÁNÍ NT-KMENŮ; 

ATEMATICKÁ SLOVESA - PRÉZENS, AORIST 

RYCHLÝ NÁHLED LEKCE 

Obsahem této lekce je podat základní informace o staroslověnské neproduktivní dekli-

naci u-kmenů a nt-kmenů. Gramatický výklad dále pokračuje přehledem atematických slo-

ves. Z gramatických kategorií těchto sloves je probrán prézens a aorist. 

 

CÍLE LEKCE 

Student definuje podstatu u- kmenů a umí je rozlišit od podobné deklinace o-kmenů. 

Dokáže rozpoznat nt-kmeny a jejich tvary v textu poznat. Vyjmenuje deklinační formy 

těchto kmenů. Umí časovat atematická slovesa v prézentu. Umí vytvořit a pozná aorist 

těchto sloves. 

 

KLÍČOVÁ SLOVA LEKCE 

pád, číslo, kmeny, substantiva, atematická slovesa,  u-kmeny, nt-kmeny, deklinace, pré-

zens, aorist 

 

5.1 U-kmeny 

Vzor: 

 Sg.    Pl.    Du. 

N. syn       

G.        

D.        

A.       = N. 
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V.       = N. 

Lok.       = G. 

Instr.       = D. 

K této deklinaci patří jen malý počet maskulin zakončených v nominativu singuláru na 

-ъ po tvrdé souhlásce, v genitivu singuláru pak zakončená na -u. Patří sem substantiva synъ, 

domъ, polъ, volъ, mirъ, činъ, medъ, sanъ. Deklinace byla sice početně omezená, ale u-

kmenové koncovky pronikaly k o-kmenům a v moderních slovanských jazycích jsou jimi 

odlišeny některé tvary, např. pán-pána, hrad-hradu. 

KONTROLNÍ OTÁZKA 21 

Které původně u-kmenové koncovky nacházíme u pádových tvarů v češtině? 

 

SAMOSTATNÝ ÚKOL 

Písemně skloňujte substantiva: domъ, polъ, volъ, mirъ. 

 

5.2 Nt-kmeny 

 Vzor: 

 Sg.    Pl.    Du. 

N. dítě      

G.        

D.       

A. = N.    = N.    = N. 

V. = N.    = N.    = N. 

Lok.      = G. 

Instr.      = D.   

K této deklinaci patří pouze neutra označující mláďata, např. agnę, osьlę, kozьlę, atd. 
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KONTROLNÍ OTÁZKA 22 

Které zvláštnosti mají původní nt-kmeny v češtině? (Všimněte si rozdílů mezi vzorem 

kuře a moře). 

 

SAMOSTATNÝ ÚKOL 

Písemně skloňujte substantiva: agnę, osьlę, kozьlę. 

 

5.3 Atematická slovesa 

Atematických sloves je ve staroslověnštině pouze pět:  

Sloveso bylo probráno v 1. lekci. 

Ostatní slovesa mají v prézentu toto skloňování: 

vědět  dát   jíst   mít 

Sg. 1.         

      2.          

      3.        

Pl.  1.        

      2.        

      3.        

Du. 1.       

      2.        

      3.         

Nápadnou odlišností je především koncovka 1.osoby singuláru -mь. Tuto koncovku 

dnes v češtině máme u 4. a 5. třídy sloves (prosím, dělám). 
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KONTROLNÍ OTÁZKA 23 

Jak se liší tvary těchto sloves ve staroslověnštině a v češtině? 

 

5.4 Aorist atematických sloves 

Atematická slovesa tvoří pouze aorist sigmatický starší. 

      

Sg. 1.        

      2.        

3.        

Pl.  1.     

      2.       

      3.       

Du.1.       

      2.       

      3.       

 

Os. Sg.    Pl.    Du.  

1.       

2.        

3.         

Aorist slovesa byti má dvě formy, z nichž tvary od kořene by- pokračují do češtiny jako 

tvary kondicionálové. 
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KONTROLNÍ OTÁZKA 24 

Které druhy aoristu tvoří tematická a atematická slovesa? 

 

SAMOSTATNÝ ÚKOL 

Rozeberte ukázku z Života Konstantinova s ohledem na probrané učivo v předchozích 

lekcích. 

cnhfzmz+ öt zär+b ,ä ne evä• uhfvfnïrïõ b6 r z-ve iml+6 
vjkæfit b6 zf zjue -uj gflf• b d+lf• cå -veΩ lj,hä lä• 
zfexb vå6 htxt6 üõljömcnde uhfvfnïxmcre-ve7 jz+ öt6 nfkfzn+ 
cdjb gjuht,+6 htxt r+ z-veΩ .zjit6 zt nheölfb cå7 jnhtrk+ ,j 
-cvm jnmzõl+ zbrjujöt zt exbnb ctve d+ vj• lmzb7 gfrs öt 
jnhjr+ rkfzæ• cå -ve c+ ckmpfvb ukfujkffitΩ d+pmvb dmcœ vjœ 
xåcnm jn+ ljve jnmwf vj-uj6 æöt vb ljcnjbn+6 f zfexb vå7 zt 
üjnäd+ie öt jzjve gjckeifnb -uj6 iml+ d+ ljv+ cdjb d+ 
vjkbndfü+ ghä,sdffit lf ,b j,häk+ ötkfzm- chmlmwf cdj-uj7 

 

SHRNUTÍ LEKCE 

V této lekci byl podán výklad skloňování u-kmenů a nt-kmenů substantiv.. Dále pokra-

čoval výklad atematické třídy sloves. Z gramatických kategorií těchto sloves bylo uvedeno 

tvoření a použití prézentu a aoristu. 
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6 N-KMENY NEUTRA, S-KMENY, N-KMENY MASKU-

LINA; IMPERFEKTUM, IMPERATIV 

RYCHLÝ NÁHLED LEKCE 

Obsahem této lekce je podat základní informace o staroslověnské neproduktivní dekli-

naci n-kmenů a s- kmenů.. Gramatický výklad dále pokračuje přehledem slovesných gra-

matických kategorií. V této lekci je probráno imperfektum a imperativ. 

 

CÍLE LEKCE 

Student definuje podstatu n- kmenů a umí je rozlišit od podobných deklinací. Dokáže roz-

poznat s-kmeny a jejich tvary v textu poznat. Vyjmenuje deklinační formy těchto kmenů.. 

Umí vytvořit a pozná imperfektum a imperativ. 

 

KLÍČOVÁ SLOVA LEKCE 

pád, číslo, kmeny, substantiva, slovesa,  n-kmeny, s-kmeny, deklinace, imperfektum, 

imperativ. 

 

6.1 N-kmeny a s-kmeny neuter 

 Vzory: 

  Sg.    Pl.    Du. 

N.  jméno tělo     

G.      

D.      

A. = N.  = N.  = N.  = N.  = N.  = N. 

V. = N.  = N.  = N.  = N.  = N.  = N. 
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Lok.     = G.  = G. 

Instr.     = D.  = D.  

Obě deklinace nejsou početně velké. Mezi n-kmeny patří substantiva imę, vrěmę, brěmę, 

sěmę, pismę, plemę, čismę. K s-kmenům pak substantiva tělo, slovo, nebo, čudo, kolo, oko, 

ucho, drěvo, lice < liko. 

KONTROLNÍ OTÁZKA 25 

Ke které české deklinaci přešly původní s-kmeny neuter? Srovnejte koncovky. 

 

SAMOSTATNÝ ÚKOL 

Písemně skloňujte substantiva: vrěmę, brěmę, sěmę, liko, věko, čudo. 

 

6.2 Imperfektum 

Imperfektum je prostý minulý čas vyjadřující děj, který probíhal v minulosti současně s 

jiným dějem minulým, nebo děj, který se v minulosti opakoval. Tvoří se většinou od kmene 

infinitivního. Koncovky se připojují k infinitivnímu kmeni, je-li zakončen na -a- nebo -ě-, 

např. zъva-ti > zъva-achъ, trpě-ti > trpě-achъ. Tam, kde kmen končí na souhlásku nebo na 

samohlásku jinou než a, ě, bere se za základ kmen prézentní rozšířený o formant -ě-, např. 

nesti >nesěachъ. Přitom dochází k palatalizačním změnám, pokud je kořen zakončen na 

veláru, např. mošti, mogǫ > možaachъ, nebo k ablautovým změnám, pokud ho má prézentní 

kmen: mrěti, mьrǫ > mьrěachъ. U sloves 4. třídy přechází formant -ě- v -a- za současného 

změkčení kořenového konsonantu: prositi - prošaachъ, ljubiti - ljubljaachъ.  

Imperfektum slovesa byti mělo tvar běachъ, běaše, běaše.... 

Koncovky imperfekta: 

Os. Sg.   Pl.   Du. 

1.      

2.       

3.         
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KONTROLNÍ OTÁZKA 26 

Jak jednoduše poznáme tvary aoristu a tvary imperfekta od jednoho slovesa? 

 

SAMOSTATNÝ ÚKOL 

Písemně tvořte tvary imperfekta sloves: nesti, glagolati, prositi, minǫti. 

 

6.3 Imperativ 

Imperativ se tvořil od kmene prézentního. Koncovky jsou dvojí, pro tematickou třídu 1 

a 2, a pro tematickou třídu 3 a 4. 

Slovesa I. a II. třídy    Slovesa III. a IV. třídy 

Sg. 2.  ()    () 

      3.  ()    () 

Pl.  1.  ()   () 

      2.  ()    () 

Du. 1.  ()    () 

      2.  ()   () 

Přitom dochází ke změnám spojeným užitím prézentního kmene: pomošti - pomodzi, 

zъvati - zovi, plakati - plači. Sloveso rešti má imperativ rьci. 

Imperativ atematických sloves 

         

Sg.  2.         

       3.         

Pl.   1.       

       2.       
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Du. 1.       

       2.       

KONTROLNÍ OTÁZKA 27 

Jak se liší imperativní koncovky ve staroslověnštině a v češtině? 

 

SAMOSTATNÝ ÚKOL 

Vytvořte imperativ u sloves: nesti, glagolati, prositi, minǫti. 

 

SAMOSTATNÝ ÚKOL 

Rozeberte ukázku z Života Konstantinova s ohledem na probrané učivo v předchozích  

lekcích. 

-uj7  j rhfcjnä ,j 
-uj b võlhjcnb b ghbktömzä-vm extzmb6 -öt ,ä hfcndjh-zj d+ 
z-vm6 cksifd+ wäcfh-d+ cnhjbntkˉm6 böt zfhbxf-nm cå kjuj®tn+6 
gjc+kf gj zˉm lf cå ,b c+ wäcfhtvm exbk+7 jnhjr+ öt6 ecksifd+ 
ct6 c+ hfljcnmœ gõnb cå •n+ b zf gõnb gjrkjzˉm cå vjkbndõ 

-cb c+ndj-
hbk+ dmcærfæ ckjdtcmvm6 b ghävõlhjcnmœ cdj-
lf dkfltn+ nj,jœ c+ndjh-zsbvb ndfhmvb6 lfölm vb cœonõœ 
d+crhfb ndjbü+ ghäcnjk+ ghävõlhjcnm lf hfpeväœ6 xmnj -cn+ 
eujlmzj nt,ä b c+gfcõ cå7 fp+ ,j -cvm hf,+ ndjb b csz+ hf,s 
ndj-
fvbz+7 
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SHRNUTÍ LEKCE 

V této lekci byl podán výklad skloňování n-kmenů a s-kmenů substantiv. Dále pokračo-

val popisem gramatických kategorií sloves. Bylo uvedeno tvoření a použití imperfekta a 

imperativu. 

 

 



R-kmeny; Zájmeno *jь,*ja,*je; rodová zájmena měkkého skloňování, bezrodá zájmena 

osobní a zájmeno zvratné; Participium perfekta aktiva; Perfektum, plusquamperfektum, 

kondicionál, futurum, supinum 
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7 R-KMENY; ZÁJMENO *JЬ,*JA,*JE; RODOVÁ ZÁ-

JMENA MĚKKÉHO SKLOŇOVÁNÍ, BEZRODÁ ZÁ-

JMENA OSOBNÍ A ZÁJMENO ZVRATNÉ; PARTICI-

PIUM PERFEKTA AKTIVA; PERFEKTUM, PLUSQUAM-

PERFEKTUM, KONDICIONÁL, FUTURUM, SUPINUM 

RYCHLÝ NÁHLED LEKCE 

Obsahem této lekce je podat základní informace o staroslověnské neproduktivní dekli-

naci r-kmenů. Dále jsou probrána ukazovací zájmena a rodová zájmena měkké skloňování. 

Následuje část o tvarech osobních zájmen a zájmena zvratného. Gramatický výklad dále 

pokračuje přehledem slovesných gramatických kategorií. V této lekci je probráno partici-

pium perfekta aktiva a složené tvary perfekta, plusquamperfekta, kondicionálu, futura a 

také tvar supina. 

 

CÍLE LEKCE 

Student definuje podstatu r- kmenů a umí je rozlišit od podobných deklinací Vyjmenuje 

deklinační formy těchto kmenů. Umí vytvořit a pozná složené minulé časy sloves - perfek-

tum, plusquamperfektum. Dokáže složit futurum a kondicionál. Chápe významy ukazova-

cích a osobních zájmen a pozná jejich tvary. Definuje supinum a rozumí jeho použití. 

 

KLÍČOVÁ SLOVA LEKCE 

pád, číslo, kmeny, substantiva, slovesa,  r-kmeny, ukazovací zájmena, osobní zájmena, 

zvratné zájmeno, deklinace, futurum, kondicionál, supinum, perfektum, plusquamperfek-

tum, participium. 

 

7.1 R-kmeny 

 Sg.    Pl.    Du. 

N. matka     
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G.        

D.        

A.        

V.        

Lok.        

Instr.       

Deklinace je omezena jen na dvě feminina: mati,-ere; dъšti, -ere. Duál není doložen. 

KONTROLNÍ OTÁZKA 28 

Ke které české deklinaci přešly původní r-kmeny? Srovnejte koncovky. 

 

7.2 Ukazovací zájmeno *jь 

Vzor: *jь,*ja,*je  "on, ona, ono" 

 Sg.    Pl.    Du. 

 m. f. n.  m. f. n.  m. f. n. 

N. *j *ja *je  *ji *ję *ja  *ja *ji *ji 

G.           

D.           

A.          = N. 

Lok.          = G. 

Instr.          = D. 

Toto zájmeno je ukazovací, ale používalo se také pro vyjádření třetí osoby. Na počátku 

má vždy náslovné "j", po předložkách ovšem má tvar s "n", tedy kъ njemu, sъ njim. 
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Nominativ singuláru není doložen, známe ho ze složených adjektiv, tedy dobrъjь, dob-

raja, dobroje nebo z tvaru vztažného zájmena. Místo nominativu se používala jiná zájmena, 

např. tь, ta, to nebo onъ, ona, ono. 

Zájmeno vztažné se tvořilo spojením jь s postfixem -že, tedy jьže, jaže, ježe. 

Podle zájmena jь se skloňují také zájmena přivlastňovací mojь, tvojь, svojь, našь, vašь 

a zájmeno čijь. 

KONTROLNÍ OTÁZKA 29 

Jak se vyvíjela původní složená adjektiva se zájmenem *jь do češtiny? Srovnejte kon-

covky. 

 

SAMOSTATNÝ ÚKOL 

Písemně tvořte tvary zájmen: jьže, jaže, mojь, tvojь. 

 

7.3 Bezrodá zájmena a zájmeno zvratné 

= my (dva), = vy (dva) a zájmeno zvratné  = sebe. 

 1. osoba:    2. osoba    Zvratné 

 Sg.  Pl. Du.  Sg.  Pl. Du.  Sg. 

N.            

G.            

D.         

A.            

Lok.    = G.     = G.   

Instr.   = D.    = D.  

Osobní zájmena bezrodá se vyskytují pouze v 1. a 2. osobě (ve třetí jsou nahrazena zá-

jmeny ukazovacími). Zájmeno azъ má v paradigmatu supletivní tvary. Zájmeno zvratné 

nemá nominativ. Tvary mi, ti, si stojí ve větě v nedůrazné pozici. 
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KONTROLNÍ OTÁZKA 30 

Jak se liší tvary zájmen osobních ve staroslověnštině a v češtině? 

 

7.4 Participium perfekta aktiva 

Tvoří se od inifinitivního kmene připojením sufixů -lъ, -la, -lo, v plurálu -li, -ly, -la, v 

duálu -la, -lě, -lě, např. neslъ, nesla, neslo. U sloves s kořenem zakončeným na alveoláru 

dochází ke zjednodušení: plesti, pletǫ >plelъ, vesti, vedǫ >velъ. Sloveso iti má supletivní 

tvar šьlъ. Participium perfekta aktiva se samostatně nevyskytuje, je součástí složených 

tvarů perfekta, plusquamperfekta a kondicionálu. 

SAMOSTATNÝ ÚKOL 

Vytvořte participium perfekta aktiva sloves: byti, dati, glagolati, prositi, minǫti. 

 

7.5 Perfektum 

Perfektum je složený minulý čas vyjadřující výsledek děje v přítomnosti. Tvoří se spo-

jením participa perfekta aktiva a prézentního tvaru slovesa byti, např. neslъ jesmь.  

KONTROLNÍ OTÁZKA 31 

Jak se od sebe významově a tvarově liší minulé časy aorist, imperfektum a perfektum? 

 

7.6 Plusquamperfektum 

Vzniká spojením participia perfekta aktiva a imperfekta slovesy byti, např. neslъ běchъ. 

Plusquamperfektum vyjadřovalo výsledek děje v minulosti - z dříve minulého do dalšího 

minulého.  

KONTROLNÍ OTÁZKA 

Jaký je vzájemný významový vztah perfekta a plusquamperfekta? 
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SAMOSTATNÝ ÚKOL 

Vytvořte tvary perfekta a plusquamperfekta sloves: byti, dati, glagolati, prositi, minǫti. 

 

7.7 Kondicionál 

Kondicionál se tvořil spojením participia perfekta aktiva a kondicionálových tvarů slo-

vesa byti, např. neslъ bimь. V mladších památkách jsou tyto kondicionálové tvary nahra-

zeny tvary aoristovými, např. neslъ bychъ. 

Kondicionálové tvary slovesa byti: 

Os. Sg.  Pl.  Du. 

1.     

2.     

3.     

KONTROLNÍ OTÁZKA 33 

Jak se liší staroslověnské a české kondicionálové tvary? 

 

SAMOSTATNÝ ÚKOL 

Vytvořte kondicionálové tvary sloves: byti, dati, glagolati, prositi, minǫti. 

 

7.8 Futurum 

Futurum nedokonavých sloves se tvořilo spojením infinitivu významových sloves se 

slovesy chotěti, iměti, načęti, vъčęti, např. choštǫ nesti. Futurum dokonavých sloves vyja-

dřoval prézentní tvar, např. prinesǫ. 
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KONTROLNÍ OTÁZKA 34 

Jak se od sebe liší futurum dokonavých a nedokonavých sloves ve staroslověnštině a v 

češtině? 

 

SAMOSTATNÝ ÚKOL 

Vytvořte futurum sloves: vesti, glagolati, lětěti, prositi, glagolati, privesti. 

 

7.9 Supinum 

Supinum byl slovesně-jmenný tvar, který se tvořil od infinitivního kmene přidáním 

sufixu -tъ, např. loviti >lovitъ. Supinum se používalo po slovesech pohybu a vyjadřovalo 

účel. Předmět supina byl v genitivu: idǫ lovitъ rybъ. 

KONTROLNÍ OTÁZKA 35 

Čím bylo supinum nahrazeno v češtině a ve kterém pádě je původní předmět supina? 

 

SAMOSTATNÝ ÚKOL 

Rozeberte ukázku z Života Konstantinova s ohledem na probrané učivo v předchozích  

lekcích. 

-ulföt ghïblt r+ wäcfh. uhfle6 d+lfiå b exbntk-v+ lf cå 
exbn+7 b d+ nhb väcåwt zfdsr+ uhfvfnbrïõ gj ghjxfæ cå •n+ 
extzbæ. b zfexb cå jvbhe b utjvtnhbb6 b e kmdf b e ajnïf 
lbfktrnïwä b dmcäv+ abkjcjamcrsbv+ extzm-v+6 r+ cbv+ öt b 
hbnjhïrïb b fhb®vbnïrïb6 fcnhjzjvïb b vecïrïb b dmcäv+ ghjxïbv+ 
tkfbzmcrsbv+ üõljömcndjv+7 nfrj öt æ zfdsxt dmcäæ6 ærjöt ,b 
-lbzj jn+ zbü+ zfdsrk+6 crjhjcnm ,j cå c+ ghbkjöfzm-vm c+kõxb6 
lheuf lheuõ ghäcgädfœob6 bvmöt cå extzbæ b üõljömcndf 
c+dhmifœn+7 ,jk- öt extzmæ nbü+ j,hfp+ zf ct,ä ædkæ• c+ 
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nävb ,tcäljdffit6 c+ zˉbvböt ,äfit gjkmqьzä-6 erkfzæ• c• 
jn+ erkfzæœombü+ cå d+ cnh+g+ns6 jzf öt n+xmœ c+vfohf• b 
lä•6 rfrj ,s d+ väcnj ptvkˉmzsü+ zt,tcmcrfæ ghäväz̄m bpktnäk+ 
bc näktct ctuj b c+ ,jujvm öbkk+7 

 

SHRNUTÍ LEKCE 

V této lekci byl podán výklad skloňování r-kmenů substantiv. Probrána byla zájmena 

osobní, ukazovací, přivlastňovací měkká a zájmeno zvratné. Dále výklad pokračoval popi-

sem gramatických kategorií sloves. Bylo uvedeno tvoření a použití perfekta, plusquamper-

fekta, futura, kondicionálu a supina. 
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8 ЪV-KMENY; RODOVÁ ZÁJMENA TVRDÉHO SKLOŇO-

VÁNÍ; TÁZACÍ ZÁJMENO ČЬTO; ZÁJMENO SЬ; PAR-

TICIPIUM PRÉZENTA AKTIVA 

RYCHLÝ NÁHLED LEKCE 

Obsahem této lekce je podat základní informace o staroslověnské neproduktivní dekli-

naci ъv-kmenů. Dále jsou probrána ukazovací zájmena tvrdá, ukazovací zájmeno sь a tázací 

zájmena. Následuje výklad o tvoření a funkci participia prézenta aktiva. 

 

CÍLE LEKCE 

Student definuje podstatu ъv-kmenů a umí je rozlišit od jiných deklinací Vyjmenuje 

deklinační formy těchto kmenů. Chápe významy ukazovacích a tázacích zájmen, umí vy-

tvořit jejich tvary a rozumí jim. Definuje participium prézenta aktiva, umí ho vytvořit, po-

užít a pozná jeho tvary. 

 

KLÍČOVÁ SLOVA LEKCE 

pád, číslo, kmeny, substantiva, slovesa,  ъv-kmeny, ukazovací zájmena, participium. 

 

8.1 ъv-kmeny 

 Vzor: 

 Sg.    Pl.    Du. 

N. církev; chrám    

G.        

D.       

A.        
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V.         

Lok.       

Instr.      

Tato deklinace obsahuje pouze feminina, jichž je malý počet. Nominativ singuláru je 

zakončen na -y, genitiv pak na -ъve. Patří sem substantiva crьky, svekry, ljuby, brady, buky, 

chorǫgy, smoky, žrьny a substantivum krъvь, jehož nominativ singuláru je již ve staroslo-

věnštině vyrovnán podle tvaru akuzativu. 

KONTROLNÍ OTÁZKA 36 

Ke které české deklinaci přešly původní ъv-kmeny? Srovnejte koncovky. 

 

SAMOSTATNÝ ÚKOL 

Písemně skloňujte substantiva: svekry, ljuby, brady, buky. 

 

8.2 Ukazovací zájmena tvrdého skloňování 

Vzor: ten, ta to 

 Sg.    Pl.    Du. 

 m. f. n.  m. f. n.  m. f. n. 

N.           

G.           

D.        

A.          = N. 

Lok.          = G. 

Instr.          = D.


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Podle tohoto vzoru se skloňují rodová zájmena tъ, onъ, ovъ, takъ, kakъ, jakъ, tolikъ, 

kolikъ, samъ, také číslovky jedinъ, dъva, oba, adjektiva mъnogъ, drugъ, inъ. 

8.3 Tázací zájmena kъto, čьto 

Podobné skloňování má i tázací zájmeno kъto: kъto, kogo, komu, kogo, komь, cěmь; 

také zájmeno čьto: čьto, česo, česomu, čьto, čemь, čimь. 

KONTROLNÍ OTÁZKA 37 

Jak se liší tvary zájmen ukazovacích tvrdých ve staroslověnštině a v češtině? 

 

SAMOSTATNÝ ÚKOL 

Písemně skloňujte tvary zájmen: onъ, ovъ, takъ, kakъ. 

 

8.4 Zájmeno sь 

Sg.    Pl.    Du. 

 m. f. n.  m. f. n.  m. f. n. 

N.           

G.           

D.         

A.          = N. 

Lok.          = G. 

Instr.          = D.

Ukazovací zájmeno sь "tento" je rodové, ukazuje na předmět bližší mluvčímu. V češtině 

ho nemáme, je vidět pouze ve tvarech dnes <dьnьsь "tento den" a letos < lětosь "tento 

rok". 
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KONTROLNÍ OTÁZKA 38 

Jaký je významový rozdíl mezi jednotlivými ukazovacími zájmeny ve staroslověnštině? 

 

8.5 Participium prézenta aktiva 

Tvoří se od prézentního kmene slovesného a má ve staroslověnštině sufix buď -ǫšti- 

nebo -ęšt-.  V nominativu singuláru maskulina mají pariticipa sloves 1. a 2. třídy a u ate-

matických sloves zakončení -y s genitivem -ǫšta, u 3. třídy mají zakončení -ę po měkké 

souhlásce, genitiv -jǫšta. U 4. třídy je koncovka nominativu singuláru maskulina -ę po pů-

vodně tvrdé souhlásce, genitiv pak -ęšta. Participia jsou rodová, skloňují se jako adjektiva 

měkkého zakončení. 

Napříkad: nesy, nesǫšti, nesy; znaję, znajǫšti, znaję; prosę, prosęšti, prosę. 

Participium prézenta aktiva má rodové tvary a skloňuje se. 

Vzor: nesa, nesouc; nesoucí 

 Sg.   Pl.   Du. 

 m. f. n. m. f. n. m. f. n. 

N.      

G.        

D.           

A.      = N.  = N. 

V.  = N.   = N.   = N. 

Lok.        = G. 

Instr.        = D. 

Participium prézentní činné označuje děj současný s dějem řídícího slovesa. 

KONTROLNÍ OTÁZKA 39 

Jaký je rozdíl mezi participiem prézenta aktiva ve staroslověnštině a přechodníkem pří-

tomným v češtině? 
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SAMOSTATNÝ ÚKOL 

Vytvořte participium prézenta aktiva sloves: vesti, bьrati, glagolati, prositi, minǫti. 

 

SAMOSTATNÝ ÚKOL 

Rozeberte ukázku z Života Konstantinova s ohledem na probrané učivo v předchozích  

lekcích. 

ephäd+ öt -uj nfrjdf cõof kjuj®tn+ lfcn+ -ve dkfcnm zfl+ 
dmcävm cdjbvm ljv+vm b d+ wäcfh-dõ gjkfnõ c+ lhmpzjdtzm-vm 
d+üjlbnb7 b d+ghjcb b -lbzjœ ukfujkf•Ω aïkjcjat6 üjnäk+ ,bvm 
edälänb6 xmnj -cn+ aïkjcjaïf7 jz+ öt crjhjvm evjvm htxtΩ 

-

gj gjlj,m. ,snb c+ndjh̄mie-ve b7 jn+ ctuj öt gfxt d+pk.,b b 
ghbczj d+ghfiffit b j dmc-vm njkbr+ võöm dtkbr+ b xmcnmz+6 
jz+ öt c+ndjhb -ve extzm- aïkjcjamcrj d+ vfkäü+ ckjdtcmü+ 
dtkbr+ ev+ c+rfpfd+7 

 

SHRNUTÍ LEKCE 

V této lekci byl podán výklad skloňování ъv-kmenů substantiv. Probrána byla zájmena 

ukazovací tvrdá, ukazovací zájmeno sь a zájmena tázací. Dále výklad pokračoval popisem 

gramatických kategorií sloves. Bylo uvedeno tvoření a použití participia prézenta aktiva. 
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9 PARTICIPIUM PRÉTERITA AKTIVA; PARTICIPIUM 

PRÉZENTA PASIVA; PARTICIPIUM PERFEKTA PA-

SIVA 

RYCHLÝ NÁHLED LEKCE 

Obsahem této lekce je podat základní informace o staroslověnských tvarech a deklina-

cích participií préterita aktiva, participia prézenta aktiva a participií perfekta pasiva. Mimo 

výkladu tvoření je také uvedena funkce těchto participií v gramatickém systému. 

 

CÍLE LEKCE 

Student definuje druhy participií a umí je vzájemně rozlišit. Vyjmenuje deklinační tvary 

těchto participií a chápe jejich významy. 

 

KLÍČOVÁ SLOVA LEKCE 

pád, číslo, kmeny, participia, slovesa 

 

9.1  Participium préterita aktiva 

Participium préterita aktiva se tvoří od infinitivního kmene. Jestliže infinitivní kmen 

končil na souhlásku nebo na -i, přidával se sufix -ъš-, genitiv -ъša, v nominativu singuláru 

maskulina je koncovka -ъ nebo po -i pak -ь. Přitom dochází k měkčení předchozího kon-

sonantu. Jestliže infinitivní kmen končil na jinou samohlásku, přidával se sufix -vъš-, v 

nominativu singuláru je zakončení -vъ. 

Souhlásková slovesa 1. a 2. třídy, atematické sloveso jasti: 

-ъ (mask.), -ъši (fem.), -ъ (neut.), např. nesъ, nesъši, nesъ; jadъ, jadъši, jadъ. 

Slovesa 4. třídy: 

-ь, - ьši, -ь, např. prošь, prošьši, prošь; kuplь, kuplьši, kuplь 

Ostatní slovesa: 
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-vъ, -vъši, -vъ, např. byvъ, byvъši, byvъ; poznavъ, poznavъši, poznavъ 

Participa préterita aktiva se skloňují jako adjektiva měkkého zakončení. 

 Vzor:  

 Sg.   Pl.   Du. 

 m. f. n. m. f. n. m. f. n. 

N.     

G.       

D.           

A.      = N.  = N. 

V.  = N.   = N.   = N. 

Lok.        = G. 

Instr.       = D 

Participia préterita aktiva vyjadřují děj předcházející ději řídícího slovesa. 

KONTROLNÍ OTÁZKA 40 

Jak se vyjadřuje předčasnost děje ve staroslověnštině a v češtině? 

 

SAMOSTATNÝ ÚKOL 

Vytvořte participia préterita aktiva od sloves: nesti, minǫti, ljubiti, prositi, dělati. 

 

9.2 Participium prézenta pasiva 

Participium prézenta pasiva se tvoří od prézentního kmene rodovými sufixy -mъ, -ma, -

mo. U souhláskových sloves 1. a 2. třídy se k sufixu přidává -o-, např. nesomъ, nesoma, 

nesomo. Toto participium vyjadřuje trpnou možnost, např. viděný, nesený. 
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KONTROLNÍ OTÁZKA 41 

Jaký je původní význam českých adjektiv lakomý, pitomý, vidomý, vědomý? 

 

SAMOSTATNÝ ÚKOL 

Vytvořte participia prézenta pasiva od sloves: nesti, minǫti, ljubiti, prositi, dělati. 

 

9.3 Participium perfekta pasiva 

Tvoří se sufixy -tъ, -ta, -to nebo -nъ, -na, -no. T-ový sufix se připojuje za infinitivní 

slovesné základy zakončené na nna nosovku (začęti - začętъ) nebo na -i- (proliti - prolitъ). 

N-ový sufix se připojuje za základ zakončený na -a-, -ě- (glagolati - glagolanъ, trpěti - 

trpěnъ). U některých sloves nacházíme zvláštnosti tvoření tohoto participia, např. kryti - 

krъvenъ, prositi - prošenъ, jasti - jadenъ, vesti - vedenъ, ljubiti - ljubljenъ, voditi - voždenъ, 

obratiti - obraštenъ. 

Participium perfekta pasiva ve spojení se slovesem byti vytváří opisné pasivum, např. 

sъpasenъ jestъ. 

KONTROLNÍ OTÁZKA 42 

Ke kterému tvoření slovesné gramatické kategorie se používají participia perfekta pa-

siva? 

 

SAMOSTATNÝ ÚKOL 

Vytvořte participia perfekta aktiva od sloves: nesti, minǫti, ljubiti, prositi, dělati. 

 

SAMOSTATNÝ ÚKOL 

Rozeberte ukázku z Života Konstantinova s ohledem na probrané učivo v předchozích  

lekcích. 
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dtctkåoe öt cå j ,jqä aïkjcjae gfrs lheuf häxm ghbcgä b 
nhel+ zt vmzˉmb ghmd+bü+7 hfcnbckfd+ ,j6 vjhfdmcrs r+zåqm6 
,jujvm ecnbv+ c+dän+ c+ndjhb c+ r+zåqb cdjbvb b c+ vjhfdkæzs 
b gjckf r+ wäcfh. vïüfbke ukfujkf•Ω k.lmv+ zfibv+ gjufzmcndf 
cå jn+dhmu+itv+ b gj ühmcnmæzmcr+b cå pfrjz+ lhmöåotv+ exb-
ntkæ zt bvfv+ nfrjuj6 böt zs ,b d+ cdjb •psr+ bcnõœ dähõ 
ühmcnmæzmcrõœ c+rfpfk+ lf cå ,õ b bzs cnhfzs njuj pmhåoå 
gjlj,bks zfv+7 nj gjc+kb zs dkflsrj tgïcregf b exbntkæ 
nfrjuj7 jn+ dfc+ ,j dmc• cnhfzs dmc-ulf lj,h+b pfrjz+ bcüjlbn+7 

 

SHRNUTÍ LEKCE 

V této lekci byla probrána participia préterita aktiva, prézenta pasiva a perfekta pasiva. 

Bylo vysvětleno jejich tvoření a použití. 
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10 ABSOLUTNÍ DATIV, ADNOMINÁLNÍ DATIV; ZÁ-

KLADNÍ ČÍSLOVKY 

RYCHLÝ NÁHLED LEKCE 

Obsahem této lekce je podat základní informace některých funkcích dativu ve staroslo-

věnštině, konkrétně o absolutním dativu a adnominálním dativu. Uvedeny jsou rovněž 

tvary základních číslovek a jejich skloňování. 

 

CÍLE LEKCE 

Student definuje druhy dativu a umí je vzájemně rozlišit. Vyjmenuje deklinační základ-

ních číslovek a chápe jejich významy. 

 

KLÍČOVÁ SLOVA LEKCE 

pád, číslo, dativ, číslovky 

 

10.1 Absolutní dativ 

Konstrukce absolutního dativu ve staroslověnštině je nápodobou řeckého absolutního 

dativu a latinského absolutního ablativu. Vazbou dativu absolutního rozumíme polovětnou 

konstrukci dativu substantiva nebo zájmena s kongruujícím participiem, sloužící k vyjád-

ření časové nebo jiné podřadné závislosti daného děje na vlastním jádru řídící věty. Činitel 

vedlejšího děje je v takovém případě vyjádřen dativem, vlastní vedlejší děj participiem, 

opět v dativu, který se v čísle a v rodě musí shodovat s dativem substantiva nebo zájmena. 

Přitom užité participium prézenta aktiva vyjadřuje současnost, participium préterita před-

časnost vzhledem k ději vyjádřenému určitým slovesem. Například: 

iždivъšju že emu vьsě, bystъ gladъ krěpkъkъ na straně toi "když pak prohýřil vše, nastal 

veliký hlad v oné krajině. 

ešte glagolǫštu emu, pridǫ glagolǫšte "když ještě mluvil, přišli a říkali" 
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KONTROLNÍ OTÁZKA 43 

Proč se absolutní dativ nazývá "absolutní"? 

 

10.2 Adnominální dativ 

Adnominální dativ 

Adnominální dativ je dativ u substantiv, jedná se o dativ přívlastkový, např. chramъ 

molitvě "dům modlitby", solь zemi "sůl země", bratrъ mi "můj bratr". 

SAMOSTATNÝ ÚKOL 

Přeložte pomocí přívlastňovacího dativu: můj otrok, víra země, syn boha. 

 

10.3 Základní číslovky 

  jeden    sedmdesát  

f.n.  dva    osmdesát  

f.n.  tři    devadesát  

f.n. čtyři      sto   

   pět     dvě stě   

   šest     tři sta   

  sedm    čtyři sta  

   osm     pět set   

  devět     šest set   

  deset     sedm set  

 jedenáct    osm set  

 dvanáct   devět set  
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 dvacet   n. tisíc

     dva tisíce

n. třicet     tři tisíce

     čtyři tisíce

n.  čtyřicet   pět tisíc

 padesát   deset tisíc n. nesčíslné

 šedesát     množství  

Skloňování číslovek: 

jedinъ, -a, -o; dъva jako tъ ; zbytek číslovek jako i-kmeny; sъto jako lěto, tysǫšti jako 

rabyni

KONTROLNÍ OTÁZKA 44 

Jaký je rozdíl mezi skloňováním staroslověnských a českých číslovek? 

 

SAMOSTATNÝ ÚKOL 

Vytvořte číslovky 2, 12, 5, 18, 32, 89 a skloňujte je. 

 

SAMOSTATNÝ ÚKOL 

Rozeberte ukázku z Života Konstantinova s ohledem na probrané učivo v předchozích  

lekcích.  

c+,mhfd+ öt c+,jh+ wäcfhˉm ghbp+df rjzcnfznbzf aïkjcjaf b 
c+ndjhb b cksifnb häxm b htxtΩ dävm nå nhelmzf cõof aïkjcjat6 
z+ gjnhä,f -cn+ nt,ä nfvj bnb7 ct• ,j häxb zt vjötn+ bz+ 
zbr+njöt bcghfdbnb ærjöt ns7 jn+däof öt aïkjcja+Ω b nhelmz+ 
cs b ,jkmz+ näktcmvm c+ hfljcnmœ blõ nfvj6 fot bväœn+ 
,er+db d+ •psr+ cdjb7 ukfujkf öt wäcfhˉm r+ z-veΩ läl+ vjb 
b jnmwm b bzb v+zjqb bcrfd+it njuj zt cõn+ njuj j,häkb7 nj nfrj 
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fp+ vjuõ nj j,häcnb ? abkjcja+ öt htxtΩ nj r+nj vjötn+ zf 
djlõ ,tcälõ zfgmcfnb6 b thtnïxmcrj bvå j,häcnb ? jn+däof -ve 
gfrs wäcfhˉm b c+ ,fhljœ6 e-vm cdjbvmΩ fot ns üjotib6 nj 
vjötn+ nj nt,ä ,ju+ lfnb6 böt lf-n+ dmcäv+ ghjcåobbv+ ,t 
cõvmzäzmæ b jn+dhmpf-n+ nkmrõobbv+7 

 

SHRNUTÍ LEKCE 

V této lekci byly probrány dvě funkce staroslověnského dativu: dativ absolutní a dativ 

adnominální. Rovněž byl uveden přehled základních číslovek. 
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11 SLOŽENÁ ADJEKTIVA, JEJICH SKLOŇOVÁNÍ 

RYCHLÝ NÁHLED LEKCE 

Obsahem této lekce je podat základní informace o tvoření a významu složených adjektiv 

a rozdílu mezi adjektivy jmennými a složenými. Uvedeno je rovněž skloňování těchto ad-

jektiv. Lekce rovněž podává výklad o stupňování adjektiv. 

 

CÍLE LEKCE 

Student definuje pojem složené adjektivum a umí ho vytvořit. Vyjmenuje deklinační 

tvary tvrdých a měkkých adjektiv a chápe jejich významy. Umí stupňovat adjektiva a 

dokáže tyto tvary použít. 

 

KLÍČOVÁ SLOVA LEKCE 

pád, číslo, složená adjektiva, stupňování, komparativ, superlativ 

 

11.1 Složená adjektiva 

Ve slovanských jazycích máme vedle jmenných tvarů adjektiv také tvary složené. Ty 

vznikly spojením tvarů jmenných s příslušnými tvary zájmena *jь, *ja, *je. Spojování ad-

jektiv se zájmenem má význam jakéhosi členu, konkrétnosti, tedy dobrъ rabъ "dobrý ot-

rok", dobrъjь rabъ "(ten) dobrý otrok". 

Složená adjektiva se skloňují tak, že se skloňuje část jmenná a část zájmenná zvlášť. 

Protože jmenná adjektiva jsou tvrdá a měkká, odpovídá tomu i dvojí druh skloňování. Podle 

tohoto skloňování se skloňují i složená participia. 

11.2  Skloňování složených adjektiv 

Vzor tvrdý 

 Sg. (m., f., n.)   Pl. (m., f., n.)   Du. (m., f., n.) 

N.     
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G. = m.     

D. = m.     

A. = N.  = N. = N. 

Lok. = m.   = G. 

Instr. = m.    = D. 

Vzor měkký 

N.     

G. = m.    

D. = m.     

A. = N.  = N. = N. 

Lok. = m.    = G. 

Instr. = m.    = D. 

KONTROLNÍ OTÁZKA 45 

Jaký je rozdíl mezi adjektivy složenými a jmennými z hlediska významu? 

 

SAMOSTATNÝ ÚKOL 

Vytvořte a skloňujte složené tvary adjektiv vytvořené od tvarů: slěpъ, novъ, vysokъ. 

 

SHRNUTÍ LEKCE 

V této lekci bylo probráno tvoření a význam složených adjektiv ve staroslověnštině. 

Bylo uvedeny skloňovací vzory pro tvrdou a měkkou deklinaci. 
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12 STUPŇOVÁNÍ ADJEKTIV 

RYCHLÝ NÁHLED LEKCE 

V této lekci je probráno tvoření komparativu a superlativu adjektiv a uvedeno jejich 

skloňování. 

 

CÍLE LEKCE 

Student umí definovat komparativ a superlativ. Dokáže je vytvořit a chápe použití jejich 

tvarů. 

 

KLÍČOVÁ SLOVA LEKCE 

adjektiva, komparativ, superlativ, skloňování 

 

12.1 Komparativ 

Komparativ se tvoří dvojím způsobem, buď způsobem kratším nebo delším. 

Kratší tvoření záleží v tom, že se k základu adjektiva připojuje v nominativu singuláru 

maskulina -jьjь, feminina -jьši, neutra -je, přičemž se měkčí předcházející souhláska, např. 

dragъ - dražьjь, dražьši, draže. Kratší tvary bývají v takových případech, kde schází pozi-

tiv od téhož základu, např. bolьjь, bolьši, bole "větší", vęštьjь, vęštьši, vęšte "větší", mьnijь, 

mьnьši, mьne "menší"; dále u adjektiv zakončených na sufix -ъkь, -okь, -ьkь, přičemž se 

komparativ tvoří od zkráceného základu, např. sladъkь - slaždьjь, slaždьši, slažde "sladší", 

širokь - širьjь, širši, šire "širší". 

Delší tvoření se děje tak, že se k základu adjektiva připojuje v nominativu singuláru 

maskulina -ějь, feminina -ějьši, neutra -ěje, např. starъ - starějь, starějьši, starěje, přičemž 

se opět měkčí předcházející samohláska. Delší tvary jsou obvyklejší. 

12.1.1 SKLOŇOVÁNÍ KOMPARATIVU 

Skloňování je jak jmenné, tak složené.  
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Vzory: 

 Sg. (m., f., n.)   Pl. (m., f., n.)   Du. (m., f., n.) 

N.    

G. = m.       

D. = m.  = m.  

A. = N. = N.  = N. 

Lok. = m.  = m. = G. 

Instr. = m. = m.  = D. 

N.    

G. = m.     

D. = m.     

A. = N. = N. = N. 

Lok. = m.    = G. 

Instr. = m.    = D. 

Srovnání se vyjadřuje pomocí částice neže, případně srovnávacím genitivem, např. 

slaždьjь medu "sladší, než med". 

KONTROLNÍ OTÁZKA 46 

Jaký je rozdíl ve tvoření komparativu ve staroslověnštině a v češtině? 

 

SAMOSTATNÝ ÚKOL 

Vytvořte komparativ od adjektiv: slěpъ, novъ, vysokъ. 
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12.2 Superlativ 

Jako superlativ používala staroslověnština komparativ s genitivem srovnávané věci, 

např. vьsěchъ mьnьjь "ze všech nejmenší"; dále předpony naji- před komparativem, např. 

naipače "nejvíce". Užívá se též prefixu prě-, např. prěvelikъ, případně adverbia dzělo s 

pozitivem adjektiva, např. dzělo ljutyjь "velmi zlý, nejhorší". 

KONTROLNÍ OTÁZKA 47 

Jaký je rozdíl ve tvoření superlativu ve staroslověnštině a v češtině? 

 

SAMOSTATNÝ ÚKOL 

Vytvořte superlativ od adjektiv: slěpъ, novъ, vysokъ 

 

SAMOSTATNÝ ÚKOL 

Rozeberte ukázku z Života Konstantinova s ohledem na probrané učivo v předchozích  

lekcích.  

d+pdtctkb cå wäcfhm b ,juf ghjckfdb c+ cdjbvb c+dänmzbrs6 b 
gjc+kf b c+ lfhs v+zjus zfgmcfd+ hfcnbckfde tgïcnjkïõ cbwtdõΩ 
,ju+ böt dtkbn+ dmcärjve lf ,b d+ hfpev+ bcnbzmz+b ghbimk+ 
b zfb,jkÊmimb cb xbz+ c+nåöfk+6 dbläd+ dähõ ndjœ b gjldbu+6 
c+ndjhb b zszä6 d+ zfif känf6 ædkÊm ,er+db d+ dfim •psr+ -
ujöt zt ,ä bcghdf ,skj6 z+ n+r+ve d+ ghmdfæ känf6 lf b ds 
ghbxmntnt cå dtkbrsbü+ •pswäü+6 böt ckfdån+ ,juf cdjbvm 
•psrjvm7 b nj nb gjc+kfüjv+ njuj6 -veöt • ,ju+ ædb6 võöf 
xmcnbdf b ,kfujdähmzf6 r+zÊbömzf qäkj b aïkjcjaf7 
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SHRNUTÍ LEKCE 

V této lekci bylo probráno tvoření složených adjektiv a jejich význam. Bylo uvedeno 

jejich skloňování měkké a tvrdé. Dále byl vysvětlen princip tvoření komparativu a jeho 

skloňování a také způsob tvoření superlativu. 
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13 SKLOŇOVÁNÍ SLOŽENÝCH PARTICIPIÍ 

RYCHLÝ NÁHLED LEKCE 

Obsahem této lekce je podat základní informace o tvoření a významu složených partici-

pií a rozdílu mezi participii jmennými a složenými. Uvedeno je rovněž skloňování těchto 

participií. 

 

CÍLE LEKCE 

Student definuje pojem složené participium a umí ho vytvořit. Vyjmenuje deklinační 

tvary participií a chápe jejich významy. 

 

KLÍČOVÁ SLOVA LEKCE 

pád, číslo, složená participia, deklinace 

 

13.1 Složená participia 

Vedle jmenných tvarů participií, které se skloňují jako o-kmeny maskulina a neutra a a-

kmeny feminina, máme ve staroslověnštině také tvary složené. Ty vznikly spojením tvarů 

jmenných s příslušnými tvary zájmena *jь, *ja, *je.  

Složená participia se skloňují tak, že se skloňuje část jmenná a část zájmenná zvlášť.  

KONTROLNÍ OTÁZKA 48 

Jaký je významový rozdíl mezi participii jmennými a složenými? 
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13.2 Skloňování participií 

Vzor pro participia prézenta (aktiva, pasiva) 

Vzor:   nesoucí 

 Sg. (m., f., n.)   Pl. (m., f., n.)   Du. (m., f., n.) 

N.      

G.   = m.       

D. -  = m.       

A.    = N.    = N.   = N. 

Lok.   = m.      = G. 

Instr.   = m.      = D. 

KONTROLNÍ OTÁZKA 49 

Jak lze nejvhodněji přeložit staroslověnské participium prézenta aktiva do češtiny? 

 

SAMOSTATNÝ ÚKOL 

Vytvořte složená participia prézenta aktiva pro slovesa: vesti, glagolati, prositi, bьrati. 

 

Vzor pro participia préterita 

Vzor:   pravivší 

 Sg. (m., f., n.)   Pl. (m., f., n.)   Du. (m., f., n.) 

N.       

G.   = m.       

D.   = m.       

A.    = N.    = N.   = N. 
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Lok.   = m.      = G. 

Instr.   = m.      = D. 

KONTROLNÍ OTÁZKA 50 

Jak lze nejvhodněji přeložit staroslověnské participium préterita aktiva do češtiny? 

 

SAMOSTATNÝ ÚKOL 

Vytvořte složená participia prézenta aktiva pro slovesa: vesti, glagolati, prositi, bьrati. 

 

SAMOSTATNÝ ÚKOL 

Rozeberte ukázku z Života Konstantinova s ohledem na probrané učivo v předchozích  

lekcích.  

b ct6 ghïbvb lfh+ ,jkÊmimb b xmcnmzäbimb gfxt dmc-uj pkfnf b 
cht,hf b rfvtzmæ lhfuf-uj b ,jufnmcndf ghäüjlåof-uj7 gjldbuzb 
cå c+ zÊbvm cgäimzj endhmlbnb häxm b dmcävm chmlmwtvm 
d+pbcrfnb ,juf6 b j,mof-uj c+gfctzmæ zt jn+hbzb6 z+ dmc• 
gjldbuzb zt käzbnb cå6 z+ •nb cå gj bcnbzmz+b gõnm6 lf b ns6 
ghbdtl+ • gjldbujvm ndjbvm d+ ,õlõomb6 pf dmc• ns leiå 
üjnåoå• dähjdfnb d+ ühïcnf6 ,juf zfituj6 jn+ zszä b lj 
rjzmxbzs6 gfvånm cdjœ jcnfdkæ• ghjxbbv+ gjlj,mzj dtkbre-ve 
rjzcnfznïze7 

 

SHRNUTÍ LEKCE 

V této lekci bylo probráno tvoření složených participií a jejich význam. Bylo uvedeno 

jejich skloňování. 
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ODPOVĚDI 

Kontrolní otázka 1: Staroslověnština je jihoslovanský jazyk bulharsko-makedonského 

základu. Její vznik je spjat s příchodem Konstantina a Metoděje na Velkou Moravu. Je to 

nejstarší spisovný slovanský jazyk, který zachycuje pozdní fázi praslovanštiny. 

Kontrolní otázka 2: Například zachovávání jerů a nosovek, rozdíl mezi tvrdým y a 

měkkým i, zachovávání duálu, aoristu, imperfekta. Nová čeština tyto znaky ztratila. 

Kontrolní otázka 3: Ve staroslověnštině jsou substantiva primárně rozdělena podle 

kmenotvorného principu. V češtině je to podle rodu a zakončení, maskulina se pak dělí 

podle životnosti. 

Kontrolní otázka 4: Palatalizace jsou praslovanské, nastávaly před předními vokály. 

Projevují se v některých pádech, např. Vsg, Npl, Lpl. V češtině je máme zachovány např. 

u substantiv bůh, člověk (bože, člověče).  

Kontrolní otázka 5: Vzor město. 

Kontrolní otázka 6: Jsou to rozdíly v koncovkách. V češtině je navíc prejotovaný tvar 

3. osoby plurálu. 

Kontrolní otázka 7: Holý prézentní kmen v češtině máme ve 3. osobě singuláru. Ve 

staroslověnštině musíme odtrhnout koncovku. Infinitivní kmen poznáme v obou jazycích 

stejně - odtrhnutím infinitivní koncovky. 

Kontrolní otázka 8: beru - brát 

Kontrolní otázka 9: Feminina a-kmeny jsou dnes pod vzorem žena, maskulina přejetím 

jiných koncovek vytvořila samostatný vzor předseda. 

Kontrolní otázka 10: Například adjektiva rád, mlád, stár. Deklinace zanikla, docho-

vány jsou většinou nominativy, případně akuzativy. 

Kontrolní otázka 11: Rozdíly v koncovkách v české deklinaci jsou jednak v důsledku 

pozdějších hláskových změn, jednak v důsledku přejetí jiných koncovek v souvislosti s 

nástupem rozlišení maskulin kategorií životnosti. 

Kontrolní otázka 12: Tato substantiva v češtině nevytvářejí samostatnou deklinaci. 

Kontrolní otázka 13: Česká substantiva jsou buď ve vzoru moře nebo stavení. 

Kontrolní otázka 14: V češtině je druhá třída rozšířena o slovesa typu začít. 

Kontrolní otázka 15: Rozdíly jsou například v koncovkách v důsledku pozdějších hlás-

kových změn v češtině. 
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Kontrolní otázka 16: V češtině máme u vzoru růže jiné koncovky, např. Gpl růží. Pů-

vodní koncovka (dnes nulová) je zachována u substantiv typu ulice. 

Kontrolní otázka 17: V češtině nemají jmenná adjektiva zachovanou deklinaci, zbyl 

většinou jen nominativ. 

Kontrolní otázka 18: Většinou podle vzoru pán. 

Kontrolní otázka 19: V češtině je nápadná atematická koncovka -m v 1. osobě singu-

láru. 

Kontrolní otázka 20: Mimo sufix -s- který podléhá pravidlu RUKI je to také zdloužený 

stupeň ablautu v kořeni. 

Kontrolní otázka 21: Gsg hrad-u, Isg hrad-em, Lsg pán-ovi, Npl pán-ové. 

Kontrolní otázka 22: Jako jediná substantiva v češtině mají v deklinaci kmenotvorný 

sufix. 

Kontrolní otázka 23: Jsou to především rozdíly v koncovkách. 

Kontrolní otázka 24: Atematická slovesa tvoří pouze aorist sigmatický starší, tema-

tická mohou tvořit všechny tři aoristy. 

Kontrolní otázka 25: K původním o-kmenům vzoru město. 

Kontrolní otázka 26: Imperfektové tvary jsou vždy delší v důsledku rozšířeného 

kmene. 

Kontrolní otázka 27: Mimo rozdílné koncovky je to v češtině především absence jed-

noduchého imperativu pro 3. osobu singuláru. 

Kontrolní otázka 28: Po dotvoření tvarů přešly ke vzoru žena. 

Kontrolní otázka 29: Po kontrakci v 10. století vznikly zcela nové koncovky a tak 

vznikla česká adjektivní deklinace. 

Kontrolní otázka 30: Kromě rozdílných koncovek v důsledku pozdějších hláskových 

změn má čeština prejotovaný tvar zájmena 1. osoby singuláru. 

Kontrolní otázka 31: Aorist vyjadřoval jednorázový děj v minulosti, imperfektum ne-

ukončený nebo doprovodný děj, perfektum pak většinou výsledek děje v přítomnosti. 

Kontrolní otázka 32: Plusquamperfektum vyjadřuje děj předčasný před jiným dějem 

minulým. 

Kontrolní otázka 33: V češtině byly původní kondicionálové tvary slovesa být nahra-

zeny tvary původně aoristovými. 
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Kontrolní otázka 34: Dokonavá slovesa vyjadřují futurum prézentními tvary. Futurum 

nedokonavých sloves nebylo ve staroslověnštině ustáleno formou. V češtině máme tvar 

futura slovesa být a infinitivu významového slovesa. 

Kontrolní otázka 35: Supinum bylo nahrazeno infinitvem, původní genitivní vazba pak 

vazbou akuzativní. 

Kontrolní otázka 36: Většinou ke vzoru píseň. 

Kontrolní otázka 37: Mimo provedené hláskové změny je to především rozšíření Nsg 

maskulina o sufix -n. 

Kontrolní otázka 38: Zájmeno sь označuje předmět bližší k mluvčímu. 

Kontrolní otázka 39: Staroslověnské participium má deklinaci, zatímco český přechod-

ník je ustrnulým tvarem. 

Kontrolní otázka 40: Ve staroslověnštině pomocí participií préterita aktiva nebo 

plusquamperfektem. V češtině většinou kontextem s pomocí časových spojek nebo adver-

bií. 

Kontrolní otázka 41: Jsou to původní participia prézenta pasiva, ovšem adjektivizo-

vaná. Dnes je jejich původní význam zastřen. 

Kontrolní otázka 42: Ke tvoření opisného pasiva. 

Kontrolní otázka 43: Protože dativní vazba není ničím řízena, je nezávislá, absolutní. 

Kontrolní otázka 44: U číslovek 11-19 a číslovek 20, 30....90 je to například skloňování 

podle vzoru kost v důsledku splynutí původně samostatných tvarů. 

Kontrolní otázka 45: Složená adjektiva díky spojení s určitým zájmenem vyjadřují ur-

čitost, jmenná obecnost. 

Kontrolní otázka 46: Komparativ českých adjektiv se, kromě nepravidelností, tvoří 

sufixy -ší, -ejší, -í. 

Kontrolní otázka 47: Superlativ se v češtině tvoří z komparativu prefixem nej-. 

Kontrolní otázka 48: Podobný, jako u adjektiv z hlediska konkrétnosti a obecnosti. 

Kontrolní otázka 49: Adjektivem procesuálním nebo vedlejší větou. 

Kontrolní otázka 50: Vedlejší větou. 
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SHRNUTÍ STUDIJNÍ OPORY 

Předložený učební text seznamuje studenty se základními jevy staroslověnštiny jakožto 

nejstaršího spisovného slovanského jazyka. Důraz je kladen především na morfologii, která 

je pro poznání vývoje slovanských jazyků nejvíce důležitá. Rozsah učebního textu neu-

možnil výklad staroslověnské syntaxe a slovní zásoby. Tyto pasáže najde zájemce v někte-

rém ze standartních kompendií uvedených v seznamu literatury. 
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PŘEHLED DOSTUPNÝCH IKON 
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Pozn. Tuto část dokumentu nedoporučujeme upravovat, aby byla zachována správná 

funkčnost vložených maker. Tento poslední oddíl může být zamknut v MS Word 2010 

prostřednictvím menu Revize/Omezit úpravy. 

Takto je rovněž omezena možnost měnit například styly v dokumentu. Pro jejich úpravu 

nebo přidávání či odebírání je opět nutné omezení úprav zrušit. Zámek není chráněn hes-

lem. 
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